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Festivaluri
Radiografia unei invazii -

evenimente, fapte, constatări
Festivalul internaţional

“Sigismund Toduţă”, ediţia a III-a, 
15-21 mai 2016, Academia de

Muzică “Gh. Dima”, Cluj-Napoca

De la imaginar la realitate: cronica unei mobilizări totale
Săptămâna unei sărbătoriri atât entuziaste a artei,

muzicii şi culturii a însemnat, în fapt, paralizarea aproape
a tuturor activităţilor didactice de la instituţia-gazdă. Mai
mult, în lipsa oricărui act normativ şi evident în afara
oricăror vacanţe (sărbătorile de Paşti cu vacanţa implicită
deja trecuse), studenţii şi personalul didactic (în calitate
de participanţi-interpreţi, voluntari sau public) au fost
implicaţi în acţiunile Festivalului în ideea atât de
“filantropică” sau “altruistă” că un
simpozion, mai multe concerte şi
master-class-uri ar ţine locul cursurilor
de altfel obligatorii. În fond, ce
înseamnă o săptămână de cursuri în
comparaţie cu “mareea” de evenimente
muzicale revărsate asupra Academiei ca
o furtună de vară? Nu au lipsit
circularele adresate corpului didactic,
lansate prin poşta electronică: “Stimaţi
colegi! În perioada 15-21 mai 2016 se va
desfăşura Festivalul Toduţă. Sunteţi
invitaţi să participaţi la toate
evenimentele din cadrul acestuia.
Semnalez o serie de evenimente la care
prezenţa dumneavoastră este
OBLIGATORIE! (anume aşa, cu bold şi
cu MAJUSCULE - n.a.) - Festivităţile de
deschidere şi de închidere a Festivalului;
- Luni, 16.05.2016, ora 12.00, sala Studio, conferirea titlului
de DHC muzicologului Eero Tarasti; - Marţi, 17.05.2016,
orele 10.00-18.00, sala 11, Conferinţa The Political and The
Social in the XXth-XXIth Centuries Music; - Toate concertele
în care sunt implicate cadrele didactice şi studentii
AMGD.” Cu alte cuvinte, a fost vorba despre o mobilizare
totală a “trupelor“ din dotarea Academiei de Muzică
“Gheorghe Dima”. No comment.

Un festival în familie
O legitimă nedumerire a trezit includerea în

comitetul ştiinţific al Festivalului a tuturor celor peste
treizeci de participanţi (pentru o imagine mai solidă?), un
parteneriat cu Opera Maghiară (?) şi Universitatea “Babeş-
Bolyai”, ataşând la cuplul Dima-Toduţă şi pe Babeş, şi pe
Bolyai. Interesant este însuşi faptul că desfăşurarea
Festivalului “Sigismund Toduţă” la Academia de Muzică
“Gheorghe Dima” se datorează unui alt cuplu - al soţilor
Banciu - conf. univ. dr. Ecaterina Banciu fiind preşedinta
Fundaţiei “Toduţă“ şi preşedinta Festivalului “Toduţă”,
iar prof. univ. dr. Gabriel Banciu fiind preşedintele
Senatului Academiei de Muzică “Gheorghe Dima” şi
director ştiinţific al aceluiaşi festival. Întrebarea însă

rămâne aceeaşi: cât de oportună a fost această substituire
atâta timp cât un Festival este, totuşi, o activitate
independentă de activităţile remunerate ale unei instituţii
de învăţământ superior? Altfel spus, până unde poate fi
împinsă uniunea (ministerului) Culturii şi (ministerului
de) Învăţământ fără a trece peste aproape insesizabilă
limită a legalităţii luând în considerare faptul că după cum
pretind organizatorii Festivalul a fost finanţat de către
Consiliul Local şi nu din fondurile Academiei de Muzică
“Gheorghe Dima”?

... continuarea. În căutarea lui Toduţă
Cel mai probabil, întâlnirea cu Toduţă trebuia să

se producă la Conferinţa muzicologică internaţională (de
fapt, un simpozion) inclusă în cadrul Festivalului (17 mai),
care s-a desfăşurat în două “rafale” consistente de lucrări
prezentate de douăzeci şi doi de participanţi din întreaga
lume (Cluj, Bucureşti, Helsinki, Maastricht, Perugia,
Roma, Newcastle, Montpellier, Atena şi Viena). În
realitate, însă, despre creaţia lui Sigismund Toduţă au fost

prezentate doar trei (!) lucrări - una
aparţinând lui Jan Ezendam
(Maastricht), alta lect. univ. dr. Tatiana
Oltean (Cluj-Napoca) şi o a treia asist.
univ. dr. Cristina Pascu. Presupunând
că Fundaţia “Sigismund Toduţă”
lucrează de ani de zile la o ediţie Opera
omnia în mai multe volume a
Maestrului - izvor nesecat de idei,
concepţii şi, mai ales, partituri -, această
puţinătate a derutat, precum a surprins
şi titulatura Conferinţei, una în stilul
studiilor culturale şi a recuperilor
postmoderne la modă - The Political and
The Social in the XXth-XXIst Centuries
Music. De remarcat a fost şi absenţa
muzicoloagei clujene Hilda Şerdean,
specializată în creaţia lui Toduţă şi

angajată la Colegiul de muzică “Sigismund Toduţă” din
localitate. 

... Climax şi apoteoză. Toduţă regăsit şi abandonat
Cel mai aşteptat eveniment a fost concertul vocal-

simfonic, cu început de la ora 19.00, în care urma să fie
interpretat Concertul nr. 2 pentru pian şi orchestră, prima
şi sungura lucrare monumentală a lui Toduţă interpretată
în Festival, care a fost flancată de două lucrări vocal-
instrumentale: La cules de îngeri de Valentin Timaru şi
Notes from Underground pentru cor şi orchestră pe versuri
de Sean O’Brien, de Agustín Fernández. După
interpretarea impresionantă a primei lucrări (de V.
Timaru) de către membrii corului Cappella Transylvanica
(dirijor Cornel Groza) s-a ajuns la mult aşteptatul “tour de
force” a lui Toduţă care în realitate s-a dovedit a fi un
dezastru interpretativ pe întreaga lui desfăşurare. Sub
bagheta dirijorului Vlad Agachi, orchestra “Antonin
Ciolan” a Academiei de Muzică “Gh. Dima” a “masacrat”
partitura toduţiană cu un stupefiant diletantism şi
stângăcie grosolană, brutal de antimuzical, aşa-zisa
“interpretare” lăsând impresia neputinţei, dar şi a totalei
indiferenţe a orchestranţilor faţă de muzica interpretată. 
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Muzica tinerilor
interpreţi la Vâlcea

Anul acesta, în ultima decadă
a lunii mai, pentru a treizeci şi şaptea
oară, filarmonica vâlceană a fost
centrul Festivalului Tinere talente.
Născut din abnegaţia şi spiritul
vizionar ale unei vestite profesoare de
pian, Irina Şaţki, acest proiect a
supravieţuit schimbărilor,
fluctuaţiilor, vicisitudinilor,
continuând să ţină aprinsă flacăra
speranţei. Alături de alte iniţiative ale
Irinei Şaţki, festivalul prezintă spre
afirmare publicului avizat talente
viguroase formate în sistemul
românesc de învăţământ vocaţional,
în contextul unora dintre şcolile cele
mai renumite cu acest profil din lume.

În sala de concerte a
Filarmonicii Ion Dumitrescu, festivalul
s-a deschis cu un program intitulat
Opera în recital, oferit de tineri
interpreţi de la Academia de muzică
„Gh. Dima” din Cluj-Napoca.
Programul a cuprins arii, duete, un
terţet şi un ansamblu din celebre
opere clasice şi romantice. Am
apreciat vocea frumos timbrată,
amplă a sopranei Aida Pavăl,
lejeritatea şi promptitudinea
intonaţiei, evidente în cântul celeilalte
soprane, Hilda Starmuller, plăcuta
voce gravă a mezzosopranei Viktoria
Cormos, care şi-a dat măsura
strălucirii glasului şi a atitudinii

scenice convingătoare în Seguidilla
din opera Carmen de Georges Bizet.

Vocile bărbăteşti s-au distins
prin tenorul Tiberiu Szasz, un artist
deja format, expresiv, pasionat în aria
din Elixirul dragostei de G. Donizetti
sau în romanţa
No puede ser de F.
Romero. De ase-
menea, basul
Ioan Stancu a
evoluat cu sigu-
ranţă vocală şi
scenică în aria şi
în duetele doni-
zettiene. O ve-
detă în
ascensiune s-a
arătat a fi basul
Kopeczi Sandor,
excelent în per-
sonajul Osmin
din capodopera
lui Mozart Răpi-
rea din serai, pre-
cum şi în duetul din opera Don
Pasquale de G. Donizetti.

Am apreciat aportul celor
două pianiste acompaniatoare, Iulia
Suciu şi Codruţa Ghenceanu, cadre
didactice care au asigurat susţinerea
reducţiei orchestrale a întregului
program cu acurateţe şi dinamism.
Am observat, totuşi, unele atacuri
aspre şi uscate, o anumită rigiditate în
conturarea liniilor muzicale, în
cântatul celei dintâi şi câteva
momente poate prea „declamatorii”,

cumva excesiv subliniate ca expresie,
în stilul de acompaniament al colegei
sale.

În ansamblu, manifestarea
Opera în recital a fost edificatoare cu
privire la nivelul superior al şcolii de

cânt clujene. Am apreciat formarea
profesionistă, individualizată a
vocilor, cultivarea trăsăturilor
stilistice ale fiecărui compozitor
interpretat. Am avut astfel o foarte
frumoasă demonstraţie asupra
stilurilor mozartian, verdian, francez
etc. O altă reuşită se datorează
colaborării armonioase dintre clasele
de canto şi clasa de operă. Tinerii
artişti lirici clujeni au arătat
deopotrivă ştiinţa şi arta interpretării
vocale şi arta evoluţiei scenice

... constatări
O primă concluzie este de fapt interogativă şi cu

aspect retoric: cât de mare este aportul de informaţii al
unui festival încât să se decidă şi să se recurgă la o
substituire invazivă a cursurilor prin concerte (de care
Clujul nu duce lipsă), master-class-uri (care au loc la
Academia de Muzică şi fără a fi nevoie de un festival) şi
conferinţe sau simpozioane (care în mod normal nu se fac
din contul cursurilor şi a altor activităţi formative)? Altfel
spus, substituirea lasă loc suspiciunii că Festivalul
“Sigismund Toduţă” ar putea aduce un spor formativ
tuturor studenţilor (deoarece într-un cadru academic este
vorba doar despre ei) de care corpul profesoral al
Academiei de Muzică “Gh. Dima” nu ar fi capabil să-l
asigure. 

O a doua concluzie ar fi că valoarea acestui
Festival este rezumată în mod forţat la o săptămână de
antrenamente suplimentare (şi obligatorii) atât pentru
studenţi, cât şi pentru corpul didactic (de parcă nu le-ar fi
suficient) şi chiar dacă sub patronatul spiritual al unui
eminent compozitor, muzicolog şi nu în ultimul rând
DASCĂL care a fost Sigismund Toduţă, în asemenea
condiţii un festival îşi pierde completamente sensul de

sărbătoare şi celebrare a unei personalităţi (Festivalul
“George Enescu”) sau a unei tradiţii (“Săptămâna
Internaţională a Muzicii Noi”). Ar fi absurdă situaţia în
care Festivalul “George Enescu” ar trebui organizat la
Universitatea Naţională de Muzică din Bucureşti, iar
întreg personalul didactic şi studenţii ar fi mobilizaţi
pentru susţinerea repertorială şi ştiinţifică a
evenimentului.

Ori, există, totuşi, o diferenţă notabilă între un
simpozion şi un curs universitar, între o repetiţie (chiar şi
generală) şi un concert, între o conferinţă sau master-class
şi un seminar, iar în condiţiile în care calitatea
învăţământului nu-i poate motiva pe studenţi să
frecventeze concerte, să studieze la instrument sau să se
dedice cercetării, atunci nici chiar aducerea invazivă a
unui festival într-o instituţie pentru, chipurile, o mai
puternică înrâurire formativă nu va rezolva problema care
îşi are soluţia în altceva decât poate oferi un festival, oricât
de bine ar fi organizat şi oricât de internaţional ar putea
să fi făcut să fie. 

Oleg GARAZ
(text publicat în revista Tribuna, 

nr. 331, 16-30 iunie 2016)
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